
امكانات فرديس كم؛ انتظارات شهروندان زياد عمر ناوگان اتوبوسرانى اصفهان نگران كننده است
قدس گزارش مى دهد  نابرابرى دخل و خرج ناوگان حمل و نقل عمومى

البرز   با گذشت حدود هفت ماه از عملكرد 
مستقل شــهردارى فرديس به نظر مى رسد، 
هنوز در موضوع خدمات شــهروندى، بخش 
عمده اى از انتظــارات و مطالبات مردم اين 
شهر محقق نشــده است.  فرديس شهر نيم 
ميليون نفرى و بسيار متراكم استان البرز در 

حالى نخستين ...

نيازهاى  مهم تريــن  از  يكــى  اصفهان  
كلانشهرها براى رفع ترافيك و كاهش آلودگى 
هوا، داشــتن حمل و نقل عمومى مناســب 
است، اين موضوع يكى از اولويت هاى شهرها 
به شــمار مى رود.  با توجه به اينكه روند رو به 
رشد جمعيت در كلانشهر اصفهان و گسترش 

.......صفحه2فعاليت هاى اجتماعى ... ....... همين صفحه 

پيرو مطلب منــدرج در جريده متبوع مورخ 1 
بهمن 96 با عنوان «مظلوميت طب ســنتى در 
همدان» جوابيه معاونت درمان دانشگاه به شرح 

ذيل به حضور ايفاد مى شود.
«احيــاى طب ســنتى فاخــر ايرانــى از جمله 
اقدام هاى ارزشمند مسئولان وزارت بهداشت در 
ســال هاى اخير است كه در اين راستا مديريت 
طــب ايرانى و مكمــل از ابتداى ســال 96 در 
معاونت درمان دانشــگاه تشكيل شد كه به امر 
ســاماندهى طب سنتى و ســاير وظايف محوله 
مى پردازد كــه در اين مدت هم مردم شــاهد 
دستاوردهاى مهمى در اين حوزه بوده اند. حال 
در خصوص مطالب خلاف واقع در روزنامه ذكر 

موضوعات ذيل الزامى است.
على رغم  تاكنــون  بهداشــت  محتــرم  وزيــر 
درخواست هاى مكرر دانشگاه در استان همدان 
دانشكده طب سنتى را افتتاح نكرده اند. متأسفانه 
روزنامه بدون هيچ تحقيقى آقاى... را كه داراى 
پرونده تخلفات بسيار در حوزه طب سنتى است 
و هم اكنــون نيز پرونده تخلفات وى در دادگاه 
عمومى و انقــلاب همدان در حال رســيدگى 
است ( به عنوان دكتراى طب سنتى و مكمل و 
گريــد A) معرفى و گزارش خــود را بر پايه اى 

غلط و كذب بنا كرده است.
فــرد مذكور هيچ گونه مــدرك تحصيلى مورد 
تأييد وزارت بهداشــت ندارد و تنها چند دوره 
محدود «آشــنايى بــا طب ســنتى» در جهاد 
دانشــگاهى گذرانده است. بنابراين جعل عنوان 
متخصص طب ســنتى و پزشــك مصداق جرم 
محسوب مى شود و نشر اكاذيب است و دانشگاه 
حق شــكايت از فرد نامبــرده و روزنامه را براى 

خويش محفوظ مى دارد.
دوره تحصيلات تكميلى PH.D طب ســنتى 
براى پزشــكان حداقل چهار سال است و نه دو 

سال كه در روزنامه به آن اشاره شده است.
جمله «داروهاى ســنتى براى تجويز و امكانات 
بالينى و درمانى در زمينه طب ســنتى در ايران 
وجود ندارد» كاملاً كذب است. تاكنون بيش از 
800 فرآورده طب ســنتى از وزارت بهداشــت 
مجــوز گرفته و بخش عمده اى از اين داروها در 

داروخانه هاى كشور موجود است.
آقاى... هيچ آموزشگاه داراى مجوز و قانونى در 
زمينه آموزش طب سنتى ندارد و اصولاً تدريس 
فردى با اين ســوابق و تخلفات و بدون مدرك 
پزشــكى جرم و از مصاديق كلاهبردارى است. 
براســاس ماده 4 مصوبــه 483 و تبصره هاى 1 
و 2 مصوبه 513 شوراى عالى انقلاب فرهنگى، 
هرگونه آموزش در حوزه پزشــكى بايد با مجوز 

وزارت بهداشت باشد.
عطارى «آوى سينا» محل فعاليت ايشان على رغم 
تذكرات قبلى و تعهدات محضرى نامبرده به علت 
مداخله در درمــان بدون مجوز و فروش داروهاى 

غيرمجاز و تقلبى مطابق قانون پلمب شده است.
جعفر شاهرخى 
مدير روابط عمومى دانشگاه

پايانه مسافربرى دريايى 
جنوب كشور در انتظار رفع موانع

مهر: تســهيل صدور رواديد عمان، راه اندازى خطوط 
دريايى به پاكســتان و همچنين راه انــدازى خطوط 
دريايى داخلى، سه راهكار اقتصادى براى رونق دوباره 

بزرگ ترين پايانه مسافرت دريايى كشور است. 
وجود 320 كيلومتر مرز آبى در امتداد بندر اقيانوسى 
چابهار و همچنين قرارگيرى اين بندر در مبدأ ورودى 
درياى عمان و نزديكى آن به بنادر كشورهاى عمان و 
پاكستان موجب شده چابهار به  يكى از بكرترين مناطق 

براى گردشگرى و مسافرت دريايى تبديل شود.
ســازمان بنــادر و دريانــوردى بر مبنــاى همين 
ويژگى هــاى منحصــر به فــرد چابهــار و صدالبته 
مطالعات ســازمان ميراث فرهنگى، صنايع دســتى 
و گردشــگرى، بزرگ ترين و مجهزتريــن ترمينال 
مسافرت دريايى كشــور را در آبان ماه سال گذشته 

در بندر «شهيدكلانترى» چابهار افتتاح كرد.
اين ترمينال در محوطه اى به مساحت 10 هزار مترمربع 
و زيربنــاى 4000 مترمربع با ظرفيت پذيرش حداقل 
600 مســافر ورودى و خروجى به صورت همزمان در 
بندر «شهيد كلانترى» چابهار با سرمايه گذارى بيش از 5 
ميليارد تومان ساخته شده است و به گفته سازمان بنادر 
در راســتاى ايجاد فرهنگ مسافرت دريايى، در ابتداى 

كار درآمدزايى آن مدنظر قرار نگرفته است.
فاصلــه بين بندر چابهار تا كشــور عمان 160 مايل 
دريايى اســت و هرچند كشــتى «هرمز» كه در روز 
دوشنبه هرهفته با ظرفيت 207 مسافر و 56خودرو 
وامكانات لوكس وصد البته قيمتى مناسب از كشور 
عمان با يك ســفربه يادماندنى سه ساعته به چابهار 
مى رســيد، اما اين خط دريايى در فروردين ماه سال 
جارى پس از حدود پنج ماه فعاليت به دليل ركود به 
كار خود پايان داد و حالا 10 ماه اســت كه ترمينال 

دريايى چابهار تعطيل است.
مجتبى ميرحســينى معــاون گردشــگرى اداره كل 
ميراث فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى سيستان 
و بلوچستان اظهار داشــت: آمارهاى تردد مسافران با 
اســتفاده از كشتى «هرمز» نشان مى دهد كه مسافران 
بســيار اندكى كه از اين خط استفاده مى كنند، جوامع 

محلى دو طرف هستند نه گردشگر و توريست.
 وى افزود: دليل آنكه گردشگران ايرانى و عمانى براى 
سفر به دو كشور از اين خط استفاده نمى كنند، قيمت 
بالاى صــدور ويزا و همچنين ضعف تبليغات اســت، 
هرچند كه نرخ 400 هزارتومانى بليت كشتى «هرمز» 
در مقايسه با نرخ بليت هواپيما براى سفر به عمان بسيار 

اندك است.

راضيه كشــاورز يكــى از مهم ترين 
نيازهاى كلانشــهرها براى رفع ترافيك و 
كاهش آلودگى هوا، داشــتن حمل و نقل عمومى 
مناسب است، اين موضوع يكى از اولويت هاى شهرها 

به شمار مى رود. 
با توجه به اينكه روند رو به رشد جمعيت در كلانشهر 
اصفهان و گســترش فعاليت هــاى اجتماعى ميزان 
تقاضاى سفرهاى روزانه شهروندان را افزايش داده و 
تراكم ترافيك در مركز شــهر به حد اشباع رسيده، 
توســعه حمل ونقل عمومى نقش مؤثرى در توسعه 

پايدار ايفا مى كند.
در ايــن فرصت گفــت و گويى را بــا «عليرضا نصر 
اصفهانى- نايب رئيس شوراى اسلامى شهر اصفهان 
و رئيس كميســيون حمل ونقل، محيط زيســت و 
فناورى اطلاعات شوراى شهر اصفهان» انجام داده ايم 
تا بهتر و بيشتر در جريان وضعيت فعلى حمل ونقل 
عمومى شهر، ميزان بودجه پيشنهادى براى توسعه 
آن و برنامه هاى آينده شــوراى شهر براى اين بخش 

قرار گيريم.
در ادامه مشروح اين گفت و گو از نظرتان مى گذرد.

 ســال آينده چه مقدار از بودجه براى حمل 
ونقل عمومى شهر در نظرگرفته شده است؟ 

در بودجه سال آينده شهر اصفهان با توجه به نيازهايى 
كه احساس مى شــد و وضعيت آلاينده هاى زيست 
محيطى، اعضاى شوراى شهر توجه ويژه اى به بودجه 
حمل و نقل داشتند، به همين دليل از بودجه 3000 
ميليارد تومانى شهردارى اصفهان براى سال آينده، 
حدود 1270 ميليارد تومان به حمل و نقل و محيط 
زيست شهر اصفهان اختصاص پيدا كرد و از اين مبلغ 
785 ميليارد تومان براى تكميل خط يك و ورود به 

خطوط 2 و 3 مترو در نظر گرفته شده است.
براى بهره بردارى از خط يك مترو نيز در بودجه سال 
آينده، حدود 40 ميليارد تومان اعتبار در نظر گرفته 
شده تا بهره بردارى كامل از اين خط هرچه سريع تر 

محقق شود.
مردم بايد بدانند در مُدهاى حمل و نقل از جمله 
اتوبوس هاى عمومى، BRT و قطار شهرى، دخل 
و خرج با هم همخوانى ندارد و ســالانه شهردارى 
بايــد اعتبارات زيادى را به اين بخش ها اختصاص 
دهد، به طورى كه در حال حاضر شهردارى ساليانه 
100 ميليارد تومان به ســازمان اتوبوسرانى يارانه 

پرداخت مى كند.

 به نظر شما اتوبوس هاى شهر وضعيت خوبى 
دارند؟ 

روزانه بين 700 تا 800 هزار نفر در شهر اصفهان 
با اتوبوس جابه جا مى شوند، اما متأسفانه با توجه 
به اينكه چند ســالى است اصفهان همچون ساير 
كلانشــهرهاى كشــور از كمك هــاى دولتى در 
اين بخش محروم شــده، عمر ناوگان اتوبوسرانى 
شــهردارى اصفهان به بيش از هفت سال رسيده 

و نگران كننده است.
اگر وضعيت مطلوبى بــراى مردم در بخش حمل و 
نقــل چــه در BRT، قطار شــهرى و اتوبوس هاى 
عمومى شــهر با كاهش عمر ناوگان رقم بخورد، آن 
زمان مى توانيم از مردم بخواهيم كه از وســيله نقليه 

شخصى خودشان استفاده نكنند.
تا زمانى كه نيازهاى واقعى مردم در بخش توســعه 
حمل ونقل عمومى شــهر اصفهان برآورده نشــود، 
درخواســت از آن هــا تحت عنوان اينكه از وســائل 
شخصى استفاده نكنند، يك درخواست خودخواهانه 

است و محقق نخواهد شد.
در حــال حاضر از مجموع 1500 دســتگاه اتوبوس 
شــهر اصفهان تنها 1100 اتوبوس وارد شبكه حمل 
ونقل شده و 300 دستگاه اتوبوس به دليل مشكلات 

اقتصادى موجود زمينگير شده اند.

  خريدارى اتوبوس
در بودجه 96 رقمى براى خريد 500 دستگاه اتوبوس 
در نظر گرفته شد كه 150 دستگاه آن خريدارى و وارد 
شبكه حمل و نقل شد، براى ورود مابقى اتوبوس ها نيز 
درصدد هستيم از طريق تهاتر و اقدام هاى غيرنقدى با 

شركت سازنده اتوبوس ها، معامله كنيم.
در بودجه ســال 97 شــهردارى اصفهــان نيز 
80ميليارد تومان بودجه در نظر گرفته شــده و 
در صدد ورود اتوبوس هاى برقى به شهر هستيم، 
از ايــن رو اعتبارى افزون بــر 50 ميليارد تومان 
بــراى خريد اتوبوس برقى در نظر گرفته شــده 
است؛ البته اين رقم زياد نيست، اما اميدواريم با 
كمك بخش خصوصى بتوانيم اتوبوس هاى برقى 

بيشترى وارد كنيم.
مبلغ هر دســتگاه اتوبوس برقى يك و نيم ميليارد 
تومان اســت، در حالى كه هزينه خريد هر دستگاه 

اتوبوس مسير ويژهBRT 700 ميليون تومان است.

  در حال حاضر چه خبر خوشى مى توان براى 
اتمام خط يك مترو به شهروندان داد؟ 

تكميل مترو از اولويت هاى حمل ونقل عمومى شهر 
اصفهان است و اعضاى شوراى پنجم و شهردار عزم 

جدى براى جبران مافات گذشته را دارند.
ساخت خط يك مترو 17 سال به طول انجاميد تا به 
سرانجام برسد، اميدواريم خطوط 2 و 3 به سرنوشت 

خط يك دچار نشود.
قرار است پايان امسال خط يك به طول 22 كيلومتر 
از شــهرك قدس تا صفه به پايان برسد، در خط 2 
و 3 نيز با توجه به قراردادهايى كه منعقد مى شــود، 
پيش بينى شده اگر بخش خصوصى همراهى كند و 
شرايط اقتصادى مساعد باشد، در پروسه هاى چهار تا 

پنج ساله به نتيجه برسد.

  براى ساخت رينگ چهارم ترافيكى شهر چه 
برنامه اى داريد؟ 

عبور و مرور در ســطح شــهر، كاهش اتلاف وقت و 
كاهش مصرف ســوخت از مهم ترين عوامل ساخت 
رينگ هاى ترافيكى در اصفهان است، از اين رو طراحى 
سه رينگ ترافيكى به عنوان مسيرهاى عبورى اصلى 
در سطح شهر اصفهان شامل رينگ اول در محدوده 
مركزى شهر به طول5/12كيلومتر شامل خيابان هاى 
شــريانى فرعى، رينگ دوم در محدوده ميانى شهر 
به طول5/24 كيلومتر شــامل شــريان هاى درجه 
دو با 6 تقاطع غيرهمســطح و رينگ سوم به طول 
46كيلومتربه عنوان بيرونى ترين مسير حركت نسبت 
به مركز شهر شــامل 12بزرگراه درون شهرى و 30 

تقاطع اجرا شده است.
در حال حاضر رينگ سوم از وجود خودرو اشباع شده 
و بايد براى حلقه حفاظتى چهارم با توجه به افزايش 

تعداد خودروها اقدام شود.
رينگ حفاظتى شــهر يا رينگ چهارم، به طول 83 

كيلومتر نيز به عنوان محور مواصلاتى شهرى و برون 
شهرى در دستور كار قرار دارد كه 57 كيلومتر آن در 

محدوده شهر اصفهان است.
رينــگ چهارم حفاظتى شــهر اصفهــان از تقاطع 
غيرهمســطح كارخانه قند آغاز و به سمت خيابان 
شهيد خاتون آبادى، بزرگراه شهيد اردستانى، خيابان 
آيت االله غفارى، خيابان بعثت، بزرگراه معلم، ميدان 
استقلال، خيابان لوله (واقع در خمينى شهر)، خيابان 
آتشــگاه، اتوبان ذوب آهن (محدوده زندان)، جنوب 
ســپاهان شهر و كمربندى شــرق اصفهان در جوار 
مركز همايش هاى بين المللى، نمايشگاه بين المللى 
(سايت جديد)، شهر روياها، ميدان مركزى ميوه و تره 
بار عبور و به تقاطع كارخانه قند در خيابان جى متصل 

و منتهى مى شود.
در واقع 45 كيلومتر از اين رينگ در شهر اصفهان و 
در شهرهاى دولت آباد هفت كيلومتر، خورزوق يك 
كيلومتر، خمينى شهر9 كيلومتر، درچه چهار كيلومتر، 
ابريشــم هشت كيلومتر و روســتاهاى اطراف چهار 

كيلومتر از مسير رينگ قرار دارد.
طرح اين رينگ مشــخص، محورهــاى آن تعيين 
وبخشــى از آزادسازى هاى مسير انجام شده است، با 
توجه به اينكه در بودجه سال آينده حدود 54 ميليارد 
تومان براى رينگ چهارم شــهر در نظر گرفته شده، 
با همراهى شــهردارى هاى شــهرهاى همجوار و با 
محوريت استاندارى اصفهان كه در ايجاد هماهنگى ها 
نقش زيادى دارد، مى توان در پايان دوره پنجم شوراى 
شهر اصفهان رينگ چهارم را در اختيار شهروندان قرار 
داد تا افرادى كه قصد عبور از شهر اصفهان را دارند، 

بتوانند به آسانى از رينگ چهارم عبور كنند.
كارآيى اين رينگ زمانى نمايان مى شــود كه حلقه 
ترافيك كامل باشد، از اين رو براساس برنامه راهبردى 
«اصفهان 1400» بايد به صورت جدى براى راه اندازى 

آن اقدام شود.

نابرابرى دخل و خرج ناوگان حمل و نقل عمومى

عمر ناوگان اتوبوسرانى اصفهان نگران كننده است
��ر�وا�
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معاون دادستان مشهد اتمام حجت كرد

انفصال از خدمت  
پاداش بى توجهى 

به معلولان

ايرانشــهر  معاون هماهنگى امور اقتصادى استاندارى 
سيستان و بلوچســتان از بازگشايى پنج بازارچه مرزى در 
اين اســتان خبر داد. سكينه اشرفى گفت: ساخت و تجهيز 
دو بازارچه مرزى در شهرســتان هاى نيمروز و ميرجاوه به 
پايان رسيده و سه بازارچه مرزى ديگر نيز در مراحل پايانى 

كار است كه بزودى افتتاح مى شود...

خراســان رضوى   حدود 13 سال از زمان تصويب قانون 
جامــع حمايــت از معلولان مى گــذرد تا گامى باشــد براى 
پاسخگويى به نيازها و مطالبات بحق اين قشر؛ اما اين قانون نيز 

در بيشتر موارد اجرايى نشده است و اين ...

ناهمخوانى زيست بوم 
و محيط بانى 

محيط بان ها 
نيازمند 
حمايت

مازندران  ناهمخوانى زيســت بــوم، محيط بانى و 
مســئوليت واگذار شده و نداشــتن امكانات مناسب، 
شــغل محيط بانى را ســخت و مخاطــره آميز كرده 
است. در حال حاضر طبق اســتاندارد جهانى به ازاى 
هــر 1000 هكتار يك محيط بان بايد فعاليت كند كه 
اين نرم در مازندران بيش از اين ميزان است و كمبود 
محيط بان از چالش هاى محيط  زيست به شمار مى رود.
كمبود محيط بان و امكانات مورد نياز درحالى است كه 
شكارچيان غيرمجاز به انواع تجهيزات پيشرفته و سلاح 

.......صفحه 3 گرم مجهز هستند و جان محيط بانان ...
.......صفحه 4 



  هشدار هواشناسى نسبت به وقوع 
توفان در سيستان و بلوچستان

تسنيم: رئيــس پيش بينى و هشــدار هواشناسى سيستان 
و بلوچســتان از وقوع وزش باد شــديد با سرعت 70 تا 90 
كيلومتر بر ساعت در روزهاى دوشنبه و سه شنبه هفته جارى 

در نواحى مركزى و جنوب شرق استان هشدار داد. 
على ملاشاهى افزود: وزش اين باد شديد از سمت جنوب غرب 
همراه با گردوخاك و كاهش شديد ديد خواهد بود و اختلال 
تردد در مســيرهاى مواصلاتى زاهدان- بم، ايرانشــهر- بم و 

زاهدان - نهبندان - زابل پيش بينى مى شود.
وى ادامه داد: در اين مدت در شــمال اســتان نيز گردوغبار 
سبب كاهش شديد ديد و كاهش كيفيت هوا شده و وزش باد 

جنوبى و گردوخاك با شدت كمتر رخ مى دهد.
ملاشــاهى گفت: رعايت موارد ايمنى و توجــه به احتمال 
سقوط اجسام و درختان در معابر و گذرگاه ها توصيه مى شود. 
همچنين بايد آمادگى لازم براى جلوگيرى از خســارت هاى 

احتمالى صورت گيرد.

  وظيفه نشناسى مديران باعث بدگويى 
مردم نسبت به نظام مى شود

رشت- خبرنگار قدس: نماينده مردم رشت در خانه ملت 
ضمن قدردانى از حضور گسترده مردم رشت در راهپيمايى 
اذعان داشــت: مردم ثابــت كردند كه بااين همه مشــكل 
اقتصادى موجود در شهر همچنان پاى نظام جمهورى اسلامى 

ايستاده اند.
محمدصادق حســنى با تأكيد بر انجام وظيفه مردم تصريح 
كرد: امروز مديران بايد با آشنايى كامل از وظايف در خدمات 
رسانى به مردم بيش از پيش گام بردارند چراكه هرجا مردم 
نقصانى در ارائه خدمت مشاهده كنند، نسبت به دولت و نظام 

بى اعتماد مى شوند.
حســنى با اشاره به مسدود شــدن جاده رشت به تهران در 
تعطيلات هفته قبل گفت: مردم به دليل بســته شدن جاده 
و احســاس وظيفه نكردن يك مدير، مجبور شدند به نظام 

بدگويى داشته باشند.

  تعليف غيرمجاز دام از معضلات 
زيست محيطى لرستان

ايسنا: فرمانــده يگان حفاظت محيط زيست لرستان گفت: 
يكى از معضلات زيست محيطى استان تعليف غيرمجاز دام 

بوده كه باعث تخريب عرصه هاى طبيعى مى شود.
حسين زرين كيا اظهار كرد: طى 10  ماهه امسال با 10 مورد 
تعليف غيرمجــاز دام در عرصه هاى طبيعى تحت مديريت 

محيط زيست استان برخورد شده است.
وى از برخورد با 78 متخلف زيست محيطى در استان خبر داد 
و افزود: تعداد كل تخلفات شناسايى شــده 68 مورد بوده كه 
ضمن تشكيل پرونده براى متخلفين، براى سير مراحل قانونى 

به مراجع ذى صلاح ارجاع شده اند.
زرين كيا تعداد كل پرونده هاى مختومه را 39 مورد اعلام كرد 
و ادامه داد: همچنين 30 پرونده در جريان اســت. طى اين 
مــدت ميزان ضرر و زيان متعلقه 218 ميليون ريال بوده كه 

وصولى آن 104 ميليون و 800 هزار ريال بوده است.

 حلبى آبادى در پايتخت طبيعت ايران
ياسوج: شهردار ياســوج گفت: جمعه بازار فعلى ياسوج كه 
همانند حلبى آباد است، زيبنده كاسب و كار نيست. كاسب بايد 
محيطش برازنده خودش باشد و از طرفى زيبنده شهر ما كه 

نام «پايتخت طبيعت ايران» را يدك مى كشد، نيست.
نستهن مقدم در نشست ساماندهى جمعه بازار فعلى ياسوج 
اضافه كرد: حفظ جان مردم مهم اســت و نبايد به بهانه  اينكه 
اينجا محل كسب و درآمد است، چشمانمان را روى خطرها و 
حوادثى كه جان مردم را تهديد مى كنند، ببنديم. وى تصريح 
كرد: جمعه بازار فعلى ياسوج جاى پرخطرى است؛ هم به لحاظ 
ســازه و هم در صورت حادثه و يا آتش سوزى امكان خدمات 
رسانى كمتر وجود دارد. با توجه به نوع كالاها اگر آتش سوزى 

رخ دهد، صاحبان غرفه ها بايد فرار را بر قرار ترجيح دهند.

  فاضلاب قسمت جنوبى شهر خرم آباد 
به رودخانه مى ريزد

ايسنا: رئيس اداره حفاظت محيط زيست خرم آباد گفت: در 
زمينه وارد شدن فاضلاب به رودخانه اخطاريه هاى لازم داده  

شده است.
كامران فرمان پور اظهار كرد: فاضلاب قســمت جنوبى شهر 
خرم آباد، منطقه گلدشــت و ماسور به رودخانه وارد مى شود. 
در اين خصوص اخطاريه هاى لازم به شــركت آب و فاضلاب 
استان داده  شــده تا اين فاضلاب ها را به تصفيه خانه هدايت 
كنند. وى ادامه داد: تاكنون اين شــركت در اين راستا اقدام 
خاصى انجام نداده است. شركت اعلام كرده در صورت تأمين 
اعتبار اين كار را انجام خواهد داد. اگر اقدامى صورت نگيرد، 

مراحل بعدى كار را انجام خواهيم داد.
فرمان پور خاطرنشــان كرد: وارد شدن فاضلاب به رودخانه 
ســبب آلودگى آن و از بين رفتن جانوران آبزى مى شــود. 
همچنين كشاورزان پايين دســت از آن استفاده كرده و وارد 
چرخه زيستى مى شود كه اين روند براى سلامت عموم بشدت 

خطرناك است.
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  طيبه قاسمى  چند سال است، 
مردم خوزســتان درگيــر ريزگردها 
هستند، چند سال است، آب تالاب ها به گنداب 
تبديل شده و طراوت و شادابى از درختان اين 
سرزمين رفته است، خيلى وقت است با صنعت 
نيشكر و امثالهم آب شور شده، كار انتقال آب 
هم كه ديگر تير خلاصى است بر پيكره نحيف 
اين استان و در اين ميان آغاز يك طرح ديگر 
هم به نــام انتقال آب ونك-ســولكان كليد 

مى خورد!

 اعتراض مكتوب خوزستانى ها
عضو هيئت  علمى گروه سازه هاى آبى دانشگاه 
شهيد چمران اهواز در گفت وگوى اختصاصى 
با خبرنگار قدس آنلاين با اشاره به اينكه طرح 
ونك-ســولكان در زمان رياســت جمهورى 
آيت االله هاشمى رفسنجانى استارت زده شد، 
مى گويــد: در زمان دولــت اصلاحات هم اين 
طرح مطرح بود كه خوزستانى ها با آن مخالفت 
كردند و سيدمحمد خاتمى دستور توقف پروژه 
را داد و اجرا نشد، اين طرح براى استارت بعدى 

بهمن ماه سال گذشته دوباره فعال شد.
دكتر مهدى قمشى، از پيگيرى هاى وزارت نيرو 
در اين ارتباط خبر مى دهد و تصريح مى كند: 
اعتراض از سوى خوزستانيها همراه با مكاتبه 
بوده اســت كه در اين مكاتبه از رئيس جمهور 
درخواســت شــده اين طرح را متوقف كنند. 
درتابستان امسال جوابى كه پيرامون نامه داده 
شد، مبنى بر اين بود كه اين پروژه بايد متوقف 
شود، زيرا از نظر اقتصادى به صرفه نيست و از 
لحاظ فنى نيز كار بسيار زمانبر و طولانى است، 
بنابراين فعلاً طرح منتفى است، اين بحث در 

انتهاى تابستان امسال بوده است.

او ادامه مى دهد: سه هفته پيش جلسه اى در 
سازمان محيط زيست كشور در اين باره برگزار 
شده اســت كه با وجود مخالفت همه اعضاى 
حاضر در جلسه با طرح، آن هم از نظر زيست 
محيطى، نامه اى از طرف سازمان محيط زيست 
مبنى بر موافقت اين سازمان با طرح يادشده به 

وزارت نيرو رفته است.
قمشــى اظهار مى كند: در اين پــروژه 340 
ميليون مترمكعب براى انتقال پيش بينى شده 
اســت كه حدود 270 ميليون مترمكعب آب 

آن براى رفســنجان و بقيه 
و  اســتان چهارمحال  براى 
بختيارى بوده اســت و براى 
چهارمحال  اســتان  همين 
و بختيــارى روى اين طرح 

مخالفتى ندارند.
او مى افزايــد: قســمتى كه 
به كرمان و بــه طور خاص 
رفســنجان منتقل مى شود 
براى آب هــاى زيرزمينى و 
بهبود وضعيت آب كشاورزى 

و باغ هاى پسته آنجاست.

 ونك- سولكان توجيه 
زيست محيطى ندارد

يك فعال محيط زيست هم 
درباره طرح جديد باغ ونك-

سولكان مى گويد: اين طرح به دليل اينكه هيچ 
توجيه زيست محيطى نداشت، مدتى تعطيل 

شد، اما امروز متأسفانه دوباره راه افتاده است.
شبنم قنواتى با اشــاره به اينكه اين طرح براى 
انتقال آب به باغ هاى پســته رفســنجان است، 
عنوان مى كنــد: هدف تأميــن نيازهاى بخش 

كشاورزى كرمان هم بوده است، در حالى كه ما 
در بحث كشاورزى ممنوعيت كشت داريم، انتقال 
آب معضلات زيادى به همراه دارد، تالاب هايمان 
خشك شده و ريزگردها خيلى وقت است ميهمان 
ناخوانده استان خوزســتانند، چطور مى شود با 
وجود همه اين مشكلات عنوان شود ما آب مازاد 
در خوزستان داريم و استان خوزستان را به رعايت 

اصول كشاورزى ملزم كنند.

 آب مازاد در خوزستان وجود ندارد
او درباره نامه كلانترى مبنى بر 
اينكه آب مازاد در خوزستان 
آب  مى كند:  تأكيــد  داريم، 
مــازاد در خوزســتان وجود 
ندارد، به اين دليل كه شواهد 
محيطى نشــان مى دهد، ما 
حتى گــزارش داريم دوباره 
آبگيرى  كــه  هورالعظيمى 
شــده بود را خشك كرده اند 
تا در آن چاه نفت حفر كنند 

و استخراج نفت انجام دهند.
قنواتى سپس توضيح مى دهد: 
او در نامه خود آورده است كه 
در يــك ميانگين 10 ســاله 
رودخانــه كارون 14 ميليارد 
مترمكعب آب دارد، در حالى 
كه مــا در مطالعــات نبايد 
ميانگين را مد نظر قرار دهيم، سال هاى ترآبى و 
كم آبى را در نظر مى گيرند و بعد در محاسبات، 
براى تصميمات كلان ســال كــم آبى در نظر 
گرفته مى شود، اما ميانگين بين كم و زياد آب 
اســت. او اضافه مى كند: به طور مثال در آورد 
پرآبى، 20ميليارد متر مكعــب و آورد كم آبى، 

7.8 ميليارد متر مكعب اســت كه ميانگين آن 
14 ميليارد متر مكعب مى شود، جالب اينجاست 
حتى ميانگين هم مد نظر نبــوده، بلكه زمان 

پرآبى در نظر گرفته شده است.

 افتخار فاجعه آور
دبير انجمن دوستداران طبيعت و محيط زيست 
خوزستان نيز درباره طرح ونك-سولكان عنوان 
مى كند: اين طرح در حالى دوباره مطرح شده 
است كه همان سال 81 در اولين بارى كه طرح 
عنوان شد، به دليل آسيب به محيط زيست و 

نداشتن پيوست هاى اجتماعى متوقف شد.
هژير كيانى با ابراز تأســف از طرح دوباره اين 
موضوع مى گويد: هم اكنون حجم آب انتقالى 
از سرشــاخه هاى كارون براى ونك- سولكان 
حدود 200 تا 350 ميليون متر مكعب است 
كــه 180 ميليون از آن براى باغ هاى پســته 

رفسنجان است.
او، طرح ياد شــده را مشــابه «كوهرنگ 3» 
مى دانــد و مى گويد: در حالى كه خوزســتان 
در شــرايط خشكســالى شــديد و با كاهش 
50درصــدى نزولات در حوضــه آبريز كارون 
روبه روست با يك نامه محرمانه مجوز محيط 
زيســتى انتقــال آب كارون را داده اند، چنين 
امرى از بى توجهى به حيات و معيشت مردم 

خوزستان حكايت دارد.
كيانى با اشاره به اينكه سرمايه گذار اين طرح 
شركت خصوصى است، عنوان مى كند: اين كار 
در واقع با سياست گذارى دولت انجام مى شود، 
طرحى كه ضد محيط زيستى است و اجراى 
آن اندك نفــس كارون را هم مى برد و حتى 
معيشت بسيارى از ماهيگيران خوزستان را نيز 

به خطر مى اندازد.

 بازگشايى پنج بازارچه مرزى 
در سيستان و بلوچستان 

ايرانشهر- خبرنگارقدس: معاون هماهنگى امور اقتصادى 
استاندارى سيستان و بلوچســتان از بازگشايى پنج بازارچه 

مرزى در اين استان خبر داد.
سكينه اشــرفى گفت: ســاخت و تجهيز دو بازارچه مرزى 
در شهرســتان هاى نيمروز و ميرجاوه به پايان رسيده و سه 
بازارچه مرزى ديگر نيز در مراحل پايانى كار است كه بزودى 
افتتاح مى شــود. وى افزود: اكنــون بازارچه هاى «بش دلبر» 
و «ميرجاوه» آماده اســت و مديران آن ها نيز از طريق مدير 

گمركات كشور منصوب شده اند.
وى با اشاره به اينكه بازارچه هاى شاهگل، جالق و ميل 46 نيز به 
مراحل پايانى كار رسيده است، گفت: بازارچه هاى «بش دلبر» 
در شهرستان نيمروز، «شاهگل» در زهك، «تخت عدالت» در 
هيرمنــد، «جالق» و «ميل 46» در ســراوان و «ميرجاوه» 6 

بازارچه مرزى جديدى بود كه به استان اضافه شد .
اشــرفى درباره مزيت هاى 6 بازارچه جديد گفت: مزيت اين 
بازارچه هاى جديد اين اســت كه شعاع استفاده مرزنشينان 
نسبت به استان هاى ديگر كشــور بيشتر است؛ يعنى مردم 
محلى ســاكن تا شــعاع 50 كيلومتر از بازارچــه مى توانند، 
فعاليت اقتصادى كنند. مرزنشــينانى هم كه از قبل در مرز 
فعاليت مى كردند، مى توانند كارت پيله ورى دريافت و هرماه از 

تخفيف هاى گمركى استفاده كنند.

  پاسخگويى به مردم كليد حل بسيارى 
از مشكلات اقتصادى

قزوين- خبرنــگار قدس: نماينده مــردم بويين زهرا در 
مجلس شوراى اسلامى گفت: بايد پاسخگوى مردم باشيم و 

پاسخگويى به آن ها بسيارى از مشكلات را حل مى كند. 
روح االله بابايى صالح با اشــاره به اينكه مشــكلات اقتصادى 
بسيارى در كشــور و به تبع آن در استان قزوين وجود دارد، 
اظهار داشــت: يكى از راه هاى ايجاد ارتباط و تعامل با مردم، 
پاسخگويى به آن هاست چراكه مردم به دنبال توجه مسئولان 
هستند و پاسخگويى مسئولان نســبت به مردم بسيارى از 

مشكلات را حل مى كند.
وى با بيان اينكه دفاتر نمايندگان مجلس و مســئولان محلى 
براى مراجعه مردم و مطرح كردن مشكلات آن ها است، افزود: 
ما مسئولان بايد پاسخگوى نياز مردم باشيم و مشكلات آن ها را 
حل كنيم چراكه دشمن هر لحظه به دنبال آسيب زدن به كشور 
بوده و توجهش به سمت و سوى انقلاب، مردم و اصل دين است.

  رفع كم فروشى ها 
با تذكر شفاهى و كتبى

يزد- خبرنگار قدس: نماينده ولى فقيه در استان يزد گفت: 
بسيارى از كم فروشى ها و گران فروشى ها در جامعه با تذكر 
شفاهى و كتبى رفع مى شود و بايد بر روى محصولات و مواد 
غذايى كه با جان مردم سرو كار دارند، نظارت بيشتر صورت 

بگيرد.
آيــت االله محمدرضا ناصرى يزدى در ديدار مديركل تعزيرات 
حكومتى اســتان يزد اظهارداشت: فرهنگ ســازى در موارد 
مختلف در جامعه اهميت زيادى دارد و ما بايد براى تحقق اين 

مهم از ظرفيت رسانه ها و ديگر ابزارها استفاده كنيم.
وى افزود: در خصوص مسئله قاچاق بايد حتماً به مردم اعلام 
لازم صورت پذيرد كه مردم خودشان از رفتن به سراغ چنين 
كارى اجتناب كرده و نسبت به اين پديده واكنش منفى داشته 

باشند. 
ناصرى تصريح كرد: مسئله بعدى كه بايد به آن توجه داشت، 
مسئله گران فروشى هاست و حتما بايد با مغازه  داران ارتباط 
برقرار شود و بايد افرادى را كه گران فروشى مى كنند نسبت 
به مشكلاتى كه در اين زمينه به وجود مى آيد، توجيه كنيم. 

  شروع عمليات ساخت 37 مدرسه  
بركت  در سيستان و بلوچستان

زاهدان: دو روز پس از امضاى تفاهمنامه  ســاخت 1000 
مدرسه  دوم بركت توسط رئيس ستاد اجرايى فرمان حضرت 
امام(ره) و وزير آمــوزش و پرورش عمليات اجرايى همزمان 
ســاخت 37 مدرســه  بركت با 226 كلاس درس و اعتبارى 
افزون بر 39 ميليارد تومان در اســتان سيستان و بلوچستان 

شروع شد.
عضو هيئت مديره  بنياد بركت با ارائه گزارشــى از اقدام هاى 
اجتماعــى و محروميت زدايى ســتاد اجرايى فرمان حضرت 
امام(ره) از طريق اين بنياد، به تعداد مدارس بركت در استان 
اشاره كرد و اظهار داشت: تاكنون ساخت 132 مدرسه با 642 
كلاس درس و اعتبارى بيش از 70 ميليارد تومان در اســتان 
سيستان و بلوچستان به عنوان هداياى مقام معظم رهبرى به 
مردم اســتان، عملياتى شده و بخش زيادى از اين مدارس به 

بهره بردارى رسيده است. 
جعفرى افزود: ســهم استان سيســتان و بلوچستان از كل 
مدارس ساخته شده  بنياد بركت در مناطق كمتر توسعه يافته  
كشــور 13/2درصد و از كل 6000 كلاس ســاخته شده 11 
درصد و از مجموع 700 ميليارد تومان ســرمايه گذارى ستاد 
اجرايى فرمان حضرت امام(ره) در مدرسه ســازى بيش از 10 
درصد است. همچنين 14 درصد ظرفيت پذيرش دانش آموزان 
در مدارس بركت به اســتان سيستان و بلوچستان اختصاص 

دارد.

��ر

 سعيد فغانى  با گذشــت حدود هفت مــاه از عملكرد مستقل شهردارى 
فرديس به نظر مى رسد، هنوز در موضوع خدمات شهروندى، بخش عمده اى از 

انتظارات و مطالبات مردم اين شهر محقق نشده است. 
فرديس شــهر نيم ميليون نفرى و بسيار متراكم استان البرز در حالى نخستين سال 
مديريت شهرى مستقل خود را تجربه مى كند كه به نظر مى رسد تا رسيدن به نقطه 

قابل قبول، فاصله بسيارى دارد.
نبود برخى امكانات سخت افزارى و زيرساختى در اين شهر مسئله اى است كه مديران 

شهرى را آزار مى دهد و كيفيت خدمات رسانى را در سطح پايينى نگه داشته است.
مشكلاتى چون نبود سرانه هاى خدماتى، گره هاى كور ترافيكى، معضل دستفروشان و 
فقدان امكانات مورد نياز شهرى براى مواقع بحرانى، تنها گوشه اى از مشكلاتى است كه 
مديريت شهرى نوپاى فرديس با آن روبه روست و بايد براى حل آن ها چاره اى انديشيد.

اوج اين ناهمخوانى ميان جمعيت و وسعت شهر با امكانات موجود در بارش برف اخير 
ديده شد و نشان داد كه شهر فرديس براى رسيدن به استاندارد شهرى در حوزه خدمات 

وامكانات راه درازى در پيش دارد.
براى آگاهى از برخى مشــكلات موجود، شنيدن صحبت هاى برخى 
شهروندان فرديسى خالى از لطف نيست. مشكلاتى كه برخى از آن ها 
دركوتاه مدت وبرخى در بازه زمانى طولانى تر بايد حل شوند و البته 
در اين بين دقت نظر و سرعت عمل شورا و شهردارى امرى اجتناب 

ناپذير است.

 مشكلات پابرجاست
يكى از كسبه قديمى خيابان اصلى فرديس با بيان اينكه حدود 20 
سال است كه در اين شهر كاسبى مى كنم و بخوبى با مشكلات ريز و 
درشت فرديس آشنايى دارم، گفت: جاى تأسف است كه همواره اين 

مشكلات پابرجاست.
وى تصريــح كرد: توقع  من به عنوان يك شــهروند اين اســت كه 
شــهردارى فرديس باتوجه به مستقل شــدن خدمات بهترى را به 

شهروندان ارائه كند وما شاهد بهبود شرايط نسبت به ماه هاى قبل باشيم.
يكى از فروشــندگان صنف كيف و كفش در محدوده كانال شرقى نيز با اشاره به لزوم 
ســاماندهى دستفروشان در معابر مركزى شهر فرديس گفت: هر ماه حدود 8 ميليون 
تومــان كرايه مغازه را پرداخت مى كنم و اين حق را دارم كه با خيال راحت كاســبى 
كنم، اما حضوردستفروشان مشــكلاتى را براى ما ايجاد كرده و كار ما را تحت الشعاع 

قرار داده است.
اين شهروند ادامه داد: البته معتقدم دستفروشان هم مقصر نيستند چراكه به هر حال 
آن ها هم در پى كسب روزى هستند، اما بايد تمهيدى انديشيده شود تا كسبه نيز دچار 
مشكل نشــوند. وى ادامه داد: شهردارى فرديس بايد هرچه سريع تر يك مكان دايمى 
براى ســاماندهى دستفروشان در نظر بگيرد چراكه ادامه فعاليت آن ها در كنار خيابان 
باتوجه به روزهاى پايانى سال مى تواند ترافيك سنگينى را به وجود بياورد ولطماتى را 

به كسبه وارد كند.
يكى از دانشجويان رشته معمارى نيزبا گلايه از مشكل فقدان فضاى مناسب براى پارك 
خودرو در فرديس گفت: چندين سال است كه اين شهر با مشكلات ترافيك و نبود جاى 

پارك روبه روست.
وى افزود: براى حل اين مشكل بايد پاركينگ هاى طبقاتى بيشترى ساخته شود.

 مردم حق دارند
مطالبــات و انتظارات بحق مردم فرديس را با يكى از اعضاى شــوراى شــهر در ميان 
گذاشتيم. وى نيز با پذيرش اين موارد مطرح شده از مردم خواست با 
صبورى وهمكارى لازم اين فرصت را بدهند تا مديريت شهرى بتواند 
در جهت رفع آن ها گام بردارد. اين عضو شوراى اسلامى شهر فرديس 
گفت: به مردم حق مى دهيم تا از عملكرد شهردارى ناراضى باشند، اما 
بايد در نظر گرفت كه شهردارى فرديس نوپاست و عقب ماندگى هاى 

چندين ساله را نمى توان بسرعت در يك سال جبران كرد.
حســن ســعيدى باشســيز افزود: باتوجه به كمبود بودجه و امكانات، 
شهردارى با مشكلات بســيارى روبه روست كه در سال هاى آينده اين 
مشكلات حل خواهند شد. وى به لزوم حل معضل ترافيك در فرديس 
به عنوان يك مشــكل ويژه اشاره كرد و گفت: حل مشكل ترافيك يك 
عزم همگانى را مى طلبد و بدون كمك مردم نمى توان براى آن چاره اى 
انديشيد. عضو شوراى اسلامى شهر فرديس ادامه داد: براى حل ترافيك و 
مشكل جاى پارك، شوراى شهر رسيدگى به پاركينگ طبقاتى و تكميل 

آن در فلكه سوم را در دستور كار خود قرار داده است.
سعيدى باشســيزتصريح كرد: توسعه پاركينگ هاى طبقاتى حدود 20 ميليارد تومان 
بودجه نياز دارد و به همين دليل مشاركت صاحبان زمين ها و بخش خصوصى الزامى 
اســت. وى در خصوص جمع آورى و ساماندهى دستفروشــان نيز گفت: دستور لازم 
براى ســاماندهى دستفروشان توسط شوراى شهر صادر شده است و منتظر هستيم تا 

شهردارى براى اجراى آن اقدام كند.

 رفع مشكلات عملكرد جهادى مى خواهد
شــهردارفرديس نيز با بيان اينكه زيرساخت هاى اين شهر به شكل كامل از كرج جدا 
نشــده است، گفت: شهرستان نوپاى فرديس براى پيشرفت نيازمند كمك و همكارى 

دستگاه هاى خدمات رسان است.
غفارى ادامه داد: زيرساخت هاى شهرى اين شهرستان تكميل نيست و به علت نوپا بودن 

شهردارى فرديس، امكانات و تجهيزات لازم براى ارائه خدمات بهينه نداريم.
وى ادامه داد: واقعيت هاى شــهر فرديس گويــاى ناهماهنگى ميان امكانات موجود و 
توقعات عمومى است وحال در اين فضا هم شهروندان وهم مديريت شهرى دو مسئوليت 

خطير بر عهده دارند.

قدس گزارش مى دهد 

امكانات فرديس كم؛ انتظارات شهروندان زياد

اين طرح در حالى 
دوباره مطرح شده 
است كه همان سال 
81 در اولين بارى 

كه طرح عنوان 
شد، به دليل آسيب 

به محيط زيست و 
نداشتن پيوست هاى 
اجتماعى متوقف شد

بــرش

واقعيت هاى شهر 
فرديس گوياى 

ناهماهنگى ميان 
امكانات موجود 

و توقعات عمومى 
است
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مهر  ناهمخوانى زيســت بــوم، محيط بانى و 
مسئوليت واگذار شده و نداشتن امكانات مناسب، 
شغل محيط بانى را سخت و مخاطره آميز كرده 

است. 
در حال حاضر طبق استاندارد جهانى به ازاى 
هــر 1000 هكتار يك محيط بان بايد فعاليت 
كند كه اين نرم در مازندران بيش از اين ميزان 
است و كمبود محيط بان از چالش هاى محيط  

زيست به شمار مى رود.
كمبود محيط بان و امكانات مورد نياز درحالى 
است كه شكارچيان غيرمجاز به انواع تجهيزات 
پيشرفته و ســلاح گرم مجهز هستند و جان 
محيط بانــان در اين تقابل نابرابــر همواره در 

معرض تهديد است.
هادى منصور كيا كارشــناس محيط  زيســت 
درباره مشكلات موجود در كار محيط بانى به 
خبرنگار مهر مى گويد: محيط بانى كارى پرتنش 
بوده و با افرادى روبه رو هستند كه براى كشتن 

آمده اند و ديدگاهشان كشتن است.
آموزش كم نيروها و نبود درك كار محيط بانى 
و تطبيق كار محيط بانى با نيروى انتظامى از 
ديگر چالش هايى اســت كه محيط بانان با آن 

روبه رو هستند.
 

  كمبود نيروى انسانى
وى كمبــود نيــروى انســانى را از مهم ترين 
چالش هاى محيط بانى دانست و افزود:آموزش 
كم نيروها و نبود درك كار محيط بانى و تطبيق 
كار محيط بانــى با نيروى انتظامــى از ديگر 
چالش هايى اســت كه محيط بانان با آن روبه 

رو هستند.
منصــور كيا نيــز كمبــود تجهيــزات را از 
مشكلات محيط بانان برشــمرد و اضافه كرد: 
توجه به حقــوق كم محيط بانان و ســختى 
كار آنان از يكســو و آموزش از ســوى ديگر 
مى تواند انگيــزه را در اين قشــر زحمتكش 

افزايش دهد.
 ياســر زرين كمر يكى از محيط بانان مازندران 
كه در حيــن انجام وظيفه مــورد اصابت تير 
شــكارچيان قرارگرفته است به خبرنگار مهر 
محيط بانان  مشــكل  عمده ترين  مى گويــد: 
كمبود تجهيزات است و محيط بانان با كمترين 
امكانات به مقابله با شكارچيانى مى روند كه با 
پيشرفته ترين تجهيزات نسبت به شكار اقدام 

مى كنند.

  نبود امنيت كارى
 وى كه در زمره محيط بانان برتر كشور است، 
افزود: 90 درصد كار ما با كســانى اســت كه 
مجهز به سلاح گرم هســتند و اين در حالى 
اســت كه محيط بانان حتى از داشتن جليقه 

ضدگلوله بى بهره هستند.
زرين كمــر ضمن گلايه از كــم بودن حقوق 
محيط بانان و ســختى كار آنــان اضافه كرد: 
على رغم نداشــتن امنيــت كارى و امكانات 
كم، عشــق و علاقه به كار و محيط زيســت 

سبب مى شود كه ما عاشقانه 
كاركنيم.

وى از نبود حمايت ارگان هاى 
مرتبــط از محيط بانان گلايه 
كرد و اظهار داشــت: مردم و 
شــكارچيان آگاه نيستند كه 
قضايى  ضابــط  محيط بانان 

هستند.
اين محيط بان بابيان اينكه كار 
محيط بانان ساعت مشخصى 
نــدارد، اذعــان داشــت: در 
بيشــتر مواقع مأموريت هاى 
محيط بانان گاهى دو تا ســه 

روزبه طول مى انجامد.

  مشاغل سخت
زرين كمر همچنين از كمبود محيط بانان نيز 
ســخن گفت و افزود: محيط بانى بايد در زمره 

مشاغل سخت و زيان آور قرار بگيرد.

رحيم بابا نژاد ديگر محيط بان مازندرانى نيز در 
گفت وگو با خبرنگار مهر از نبود تجهيزات گلايه 
كرد و گفت: ميزان حقوق محيط بانان با حجم 

كار آنان تناسب ندارد.
اين محيط بان مازندرانى كه مورد اصابت گلوله 
شكارچيان نيز قرارگرفته است، افزود: گمنامى 
محيط بانان و نبود آمــوزش در جامعه درباره 
محيط بانان سبب شده تا مردم آن طور كه بايد 

با اين حوزه آشنا نباشند.
 وى با تأكيد بر لزوم آموزش از پايه در جامعه 
بويژه در مدارس اضافه كرد: فرهنگ سازى براى 
شــناخت محيط  زيست و 
گونه هاى جانورى و گياهى 
نيازهــاى ضرورى  از  يكى 
جامعه است تا نگاه بدبينانه 
جامعه نسبت به محيط بانان 

از بين برود.
اينكــه  بابيــان  بابانــژاد   
صداوسيما بايد در اين زمينه 
وارد شود، خاطرنشان كرد: 
مردم بايد محيط  زيست را 
بشناسند و اگر تجهيزات ما 
به روز شود، باعث مى شود تا 
شكارچيان از حاشيه امنيت 
خــارج  شــده و در نتيجه 
محيط بانان بهتر مى توانند به وظايف خود عمل 

كنند.
وى بابيان اينكه تعداد محيط بانان مازندران با 
توجه به حجم كار بسيار كم است، افزود: جذب 

نيروهاى آموزش ديده در محيط بانى مى تواند 
مثمر ثمر باشد.

بابا نژاد از اعمــال روابط در اجراى قانون براى 
شكارچيان گلايه كرد و اذعان داشت: يكى از 
اساسى ترين مشــكل حوزه محيط بانى اعمال 

روابط است.

  تناسبى بين تعداد محيط بان و مسئوليت 
وجود ندارد

مديــركل محيط زيســت مازنــدران درباره 
چالش هاى حــوزه محيط بانى نيز گفت: هيچ 
تناســبى بين تعداد محيط بان و مســئوليت 
واگذارشده به محيط زيســت مازندران وجود 
نــدارد. اين موضوع را كــه مى گويند نرم هر 
1000 هكتار يك محيط بان است، قبول ندارم 
زيرا شرايط اقليمى محيط هاى گوناگون باهم 

فرق دارند.
 ابراهيمــى بابيان اينكه محيط بانى در كوير با 
محيط بانــى در جنگل كاملاً متفاوت اســت، 
اظهار داشت: در حال حاضر ما حتى بر اساس 
ســاختار خود نيز با 50 درصد كمبود نيروى 

انسانى روبه رو هستيم.
 وى بابيان اينكه ازلحاظ قانون خوشــبختانه 
مشكلى وجود ندارد، اضافه كرد: نبود ضمانت 
اجرايى قانون مشكلى است كه محيط بانان با 
آن روبه رو بوده اند و مشاهده مى شود افرادى 
كه مســئوليت هاى مختلف دارند، در تخريب 

محيط زيست نقش دارند.
 مديــركل محيط زيســت مازنــدران بابيان 
اينكه تجهيزات و ماشــين آلات ما مناســب 
نيســتند، عنوان كرد: ما هنوز در محيط بانى 
از ماشين هايى مانند پاژيرو استفاده مى كنيم 
درحالى كــه شــكارچيان و متخلفــان بــا 

پيشرفته ترين خودروها تردد مى كنند.
وى بــا اشــاره به ســختى كار محيط بانان، 
خطر حمله و كشته شــدن نيز گفت: حقوق 
محيط بانان بسيار كم بوده و زياد بودن ساعات 
كار در كنار سختى هاى آن سبب كاهش انگيزه 
محيط بانان شــده اســت و در شاخص جذب 
محيط بان هم دچار مشكل هستيم و پيشنهاد 

داده ايم تا اين شاخصه ها سريع تر اصلاح شود.
وى بيان داشــت: همدلى و انسجام بين قواى 
سه گانه و اهتمام لازم در محيط  زيست باعث 
مى شــود تا بتوان در حوزه محيط زيست بهتر 

كاركرد.

��راث ���نگ
با همكارى دفتر نمايندگى آستان قدس رضوى 

استان قزوين
  مسابقه پيامكى «پيام زندگى امام 

رضا» ويژه نوجوانان برگزار مى شود
قزوين- خبرنگار قدس: مسئول شبكه جوانان رضوى استان 
قزوين از برگزارى مسابقه پيامكى «پيام زندگى امام رضا(ع) به 

من نوجوان» ويژه نوجوانان اين استان خبر داد. 
ساســان كرمى افزود: مسابقه پيامكى با عنوان «پيام زندگى امام 
رضا(ع) به من نوجوان»، ويژه نوجوانان در مقاطع متوســطه اول 
و دوم با همكارى دفتر نمايندگى آســتان قدس رضوى استان 
قزوين برگزار مى شود و نوجوانان مى توانند، پيام زندگى را همراه 
با مشخصات اوليه (نام و نام خانوادگى، تاريخ تولد، پايه تحصيلى 
و نام شهرستان يا شهر) به شماره 09031236450 ارسال كنند.

وى گفت: مهلت ارســال آثار تا هشتم اسفندماه سال جارى 
همزمان با روز «امور تربيتى و تربيت اسلامى» است.

كرمى با اشاره به اهداف برگزارى مسابقه پيامكى يادآور شد: 
پيام هاى ارســالى توسط كارشناســان در مرحله داورى قرار 
مى گيرد و به 88 نوجوان جايزه معنوى و تفريحى (اقامت سه 
روزه مشهدمقدس، پينت بال، دهكده آبى، سينما و بسته هاى 

فرهنگى) اهدا مى شود.

 جوان نخبه فارسى به مسابقات جهانى 
ربوكاپ كانادا دعوت شد

ايرنا: «سجاد اكبرپور» كه از 
نخبگان استان فارس است 
به مسابقات جهانى ربوكاپ 
و اختراعــات بــه ميزبانى 
مونترآل كانادا در آمريكاى 

شمالى دعوت شد.
 سجاد اكبرپور در اين باره 
گفــت: در ســال 2015 و 

2017 ميلادى با طرح روبات هوشمند نظامى موفق به كسب 
دو مدال نقره در مســابقات جهانى ربوكاپ و اختراعات شدم 
و همچنين در مسابقات آسيايى هوش مصنوعى و اختراعات 
سال 2016 كه در چين تايپه (تايوان) برگزار شد، مدال طلاى 

اين دوره از مسابقات را كسب كردم. 
اين جوان نخبه بيان كرد: در پنج سال گذشته نيز در مسابقات 
كشــورى 24 مدال از نوع طلا، نقره و برنز كسب كرده ام كه 
آخرين آن را هفته گذشــته در مسابقات كشورى ابتكارات و 
اختراعات ايران كه در دانشــگاه صنعتى نوشيروانى مازندران 
برگزار شد، بدست آوردم و موفق شدم با طرح جديدم عنوان 

مقام برتر و فنى ترين طرح را از آن خود كنم. 
موفقيت ها و ديپلم هاى افتخار اين جوان نخبه به تأييد دانشگاه 
آزاد اســلامى كشــور، دانشگاه آزاد نيشــابور، رئيس انجمن 
روباتيك ايران، رئيس دانشــگاه صنعتى اميركبير و دانشگاه 

صنعتى شريف رسيده است.

ناهمخوانى زيست بوم و محيط بانى 

در راستاى توسعه گردشگرىمحيـط بان ها  نيازمند حمايت
 متروى تهران به مازندران وصل مى شود

سارى: اســتاندار مازندران با اشــاره به آمادگــى براى جذب 
سرمايه گذار در حوزه توســعه گردشگرى گفت: متروى تهران 
به مازندران وصل مى شــود. محمد اسلامى در حاشيه افتتاح 
طرح هاى گردشــگرى و فرهنگى رامسر با حضور معاون رئيس 
جمهور در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در نظر داريم در بخش 
ريــل، متروى تهران را به مازندران وصل كنيم كه پروژه بزرگى 
در اين بخش محسوب شده و بيش از هشت ميليارد دلار اعتبار 
نياز داشته و بايد سرمايه گذار جذب كنيم. وى افزود: در مازندران 
نيازمند تقويت و توسعه زير ساخت هاى حمل و نقلى هستيم زيرا 
اين زيرساخت ها تسريع و تسهيل كننده همه بخش ها از جمله 
گردشگرى است. استاندار مازندران با تأكيد بر تقويت طرح هاى 
گردشگرى در استان تصريح كرد: با اجراى طرح هاى گردشگرى، 
اشتغال بسيارى در اســتان ايجاد و بيكارى از مازندران زدوده 
خواهد شد. وى با بيان اينكه زيرساخت هاى توسعه گردشگرى 
در غرب مازندران بايد تقويت شود، افزود: توجه ويژه اى به توسعه 

گردشگرى بايد در مازندران صورت گيرد.

  رالى گردشگرى خودروهاى تاريخى 
در مجموعه نياوران استارت خورد

تهران: رالى گردشــگرى خانوادگى ويــژه خودروهاى تاريخى 
بــا حضور 31 خــودرو با قدمت بيش از 40 ســال در مجموعه 
فرهنگى تاريخى نياوران كليد خورد. اين مسابقه به همت كانون 
جهانگردى و اتومبيلرانى و با مشاركت مجموعه نياوران با رويكرد 
توسعه گردشگرى و ترويج فرهنگ اتومبيلرانى ايمن و در راستاى 
اهداف دبيرخانه شناسايى و صيانت از وسيله هاى نقليه تاريخى 
از مســير اين مجموعه آغاز شــد.  رالى گردشگرى خودروهاى 

تاريخى، مسابقه سرعت نيســت و ملاك برگزيده شدن در آن 
نحوه صحيح نقشه خوانى، مسيريابى و رانندگى صحيح و اصولى 
است كه با توجه به قوانين فدراسيون بين المللى اتومبيلرانى و با 
رعايت قوانين داخلى كشور در جاده هاى عمومى انجام مى شود. 
اين رالى در مسير تهران-ابيانه با حضور 100 نفر شركت كننده 
شامل راننده و نقشه خوان و 31 خودرو با قدمت بيش از 40 سال 
از مجموعه فرهنگى تاريخى نياوران آغاز شــد و گروه ها با پشت 
سرگذاشتن اتوبان هاى قم و كاشان، جاده نطنز و جاده ابيانه، به 

مدت يك شب در روستاى تاريخى ابيانه اقامت داشتند.
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به ازاى هر 13 هزار 
هكتار عرصه هاى 

طبيعى يك محيط بان 
در مازندران فعاليت 

مى كند و اين رقم 
در كشور به ازاى هر 

6000 هكتار است

بــرش

    
نيم نــگاه

حسين سپاهى  مردم دهستان كله گان از توابع 
شــهر مرزى جالق در استان سيستان و بلوچستان 
با محروميت زيادى دســت و پنجه نرم مى كنند و 
با وجود تلاش هاى صــورت گرفته در طول انقلاب 
اســلامى از نبود راه و كمبود امكانات بهداشــتى و 

درمانى رنج برده اند. 
گاهى طعم محروميت آن قدر تلخ و عذاب آور است 
كه خود مسئولان نيز در مقابل مطالبات به حق مردم 
شرمنده مى شــوند، چون هنوز برخى از روستاها از 
نعمت آب، فضاهاى آموزشــى، برق، راه، اورژانس و 

غيره بى بهره اند.
روستاهايى در جنوب اســتان سيستان و بلوچستان 
هستند كه هنوز از داشتن راه و جاده مناسب محروم 
هستند و همين مشــكلات موجب مى شود جمعيت 
روستاها كه مى توانند منابع خوب توليدات كشاورزى و 
دامى باشند و به اقتصاد جامعه كمك كنند، به شهرها 
مهاجرت كرده و مصرف كننده مى شوند؛ در صورتى كه 
مسئولان با كمترين هزينه در زمينه ساخت و بهسازى 
راه هاى روستايى مى توانند بسيارى از مشكلات جامعه 

را در زمينه هاى گوناگون رفع كنند.
دهســتان كله گان از توابع شهرستان سراوان است 
كه مهم ترين مشكل اين دهســتان در حال حاضر 
نداشــتن راه مناسب اســت و با گذشت 39 سال از 
انقلاب اسلامى هنوز از برخى بركات نظام بى بهره اند 
و مى توان ايــن كمبودها را نمادى واقعى و ملموس 
از فقــر و محروميت تاريخى در جنوب سيســتان و 

بلوچستان قلمداد كرد.

 نبود راه ارتباطى و اورژانس در كله گان
اميــد فاضلى يكــى از معتمدين كلــه گان ضمن 

اظهار گلايه از مســئولان اداره راه 
و شهرســازى و بهداشت و درمان 
گفت: 35 كيلومتر راه كله گان به 
جاده اصلى كلپورگان و اسفندك 
خاكى مى باشــد كه سال هاســت 
مســئولان مربوط قول مى دهند و 
در رابطه با زيرسازى و آسفالت اين 

جاده هيچ گونه اقدامى نمى كنند.
وى افزود: اگر اين جاده آســفالت 
شود، دهستان كله گان از بن بست 

خارج مى شود.
فاضلى گفت: بهداشــت و درمان 
يكى از نيازهاى جدى هر شــهر و 
روستايى اســت. با توجه به شيوع 
بيمارى ها و وقوع حوادث غيرقابل 

پيش بينى، اين نياز در روســتاهاى مرزى و محروم 
بيش از پيش احساس مى شود.

اين معتمد بيان داشــت: امروزه كــه آمبولانس به 
عنوان نياز هر مجموعه درمانى است، متأسفانه اين 

دهستان همچنان از كمبود آن رنج مى برد.

وى تصريح كرد: به علت فاصله اين دهستان تا شهر 
جالق كه فقط داراى درمانگاه اســت و بيمارســتان 
ندارد و اگر در درمانگاه جالق نتوانند بيمارى بيماران 
را برطرف نمايند بايد بيمار را به سراوان انتقال دهند، 
اختصاص آمبولانس و ساخت پايگاه اورژانس در اين 

دهستان يكى از ضروريات مى باشد.
مردم دهســتان كله گان با محروميت زيادى دست 
و پنجه نرم مى كننــد و برخلاف تلاش هاى صورت 
گرفته، هميشه از كمبود امكانات بهداشتى و درمانى 

رنج برده اند.

 راه آهن نياز مهم جالق
همچنين داشتن راه آهن در شهر 
از مطالبات  مرزى جالــق يكــى 
ديرينه مردم اين شهر مرزى است.

ايوب ســپاهى يكى از فرهنگيان 
و معتمدين جالق گفت: ســاخت 
راه آهــن جالــق و اتصــال آن به 
ميرجــاوه و راه آهن پاكســتان و 
به موازات مرزهاى  اســتان  مركز 
جنوب شــرقى، مى توانــد يكى از 
اركان اساسى در رشد و شكوفايى و 

رفع محروميت منطقه باشد.
 وى افــزود: بــا توجه بــه وجود 
چهــار بازارچــه مــرزى در اين 
منطقه مى تواند از اهميت ويژه اى 
برخوردار شــود كه اين مهم نگاه 

ويژه مسئولان و دولتمردان را مى طلبد.
شــاهميرى بخشدار شــهر مرزى جالق نيز ساخت 
راه آهن را كه يكى از طرح هاى مهم مرزى در بخش 
حمل و نقل كشور به شمار مى رود، ضرورى دانست 
و گفت: با توجه به ظرفيت اقتصادى و گردشــگرى 

منطقه و چهار بازارچه مرزى در يك مسير مى طلبد 
كه مســئولان براى ســاخت راه آهن از ميرجاوه به 

جالق اقدام كنند.
عبدالحكيم شــاهميرى افزود: باتوجــه به اينكه در 
نقطه صفر مــرزى قرار داريم و فاصله از ميرجاوه به 
جالق200كيلومتر است، با ساخت راه آهن مى توانيم 
در راســتاى توســعه و عمران و اقتصاد منطقه گام 

برداريم.
به گفتــه وى، راه آهن در اين منطقــه انتقال بار و 
مبادله كالاها و مسافر و جذب گردشگران را تسهيل 
خواهد كرد و رابطه تجارى اقتصادى با پاكستان نيز 

افزايش مى يابد.
بخشــدار جالق افزود: اگر راه آهــن در اين منطقه 
ســاخته شــود، مى تواند مرزهاى ما را از اين انزواى 
اقتصادى بيرون بكشــد و سبب رشد توليد ناخالص 
داخلى، اشتغال زايى و رونق اقتصادى شود و زمينه 

روابط تجارى اقتصادى داشته باشد.
شــاهميرى گفت: با توجــه به وجــود جاذبه هاى 
گردشگرى و بازارچه مرزى در اين شهر امكان جذب 

گردشگر و سرمايه گذار فراهم است.
وى افزود: حقوق مرزنشــينان و مشكلات ساكنان 
حريــم مــرزى در جالق بايــد با در نظــر گرفتن 
شــاخص هاى خاص و مبتنى بر واقعيت ها و تناسب 

آن با شرايط روز حفظ و رفع شود.
به هر حال شايد مهم ترين عوامل مؤثر در جلوگيرى 
از مهاجــرت روســتاييان به شــهرها، فراهم كردن 
زيرساخت هاى اصلى براى تداوم حيات در روستاها 
با ارائــه امكانات و خدمات مناســب از قبيل جاده 
دسترســى مناسب، آب، برق، گاز و بهداشت و غيره 
ميســر باشد كه متأســفانه در اين سال ها كمترين 
توجه به روستاها و دهســتان هاى جنوب سيستان 

وبلوچستان شده است.

در گفت و گو با قدس مطرح شد 

جنوب سيستان وبلوچستان در انتظار راه ارتباطى
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انتقاد عضو شوراى اسلامى
شهرستان طرقبه شانديز

  الحاق اراضى طرقبه شانديز به مشهد 
خلاف قانون است

مهر: عضو شــوراى اسلامى شهرستان طرقبه شانديز گفت: 
الحاق 5000 هكتار از زمين هاى طرقبه شانديز كه با موافقت 
استاندار خراسان رضوى به مشهد صورت گرفته، خلاف قانون 
اســت.  محمدرضا جهان پناهى در ســومين جلسه شوراى 
اســلامى خراسان رضوى با اشــاره به الحاق 5000 هكتار از 
زمين هاى طرقبه شانديز كه با موافقت استاندار خراسان رضوى 
به مشهد صورت گرفت، اظهار داشت: دليل اينكه فضاى سبز 
يك استان را به مشهد مى دهيد، چيست؟ اين خلاف قانون 
است و شــهرى نمى تواند حريم محدوده شهر ديگر را نقض 
كند.وى افزود: در طرح جامع كه اســتاندار خراسان رضوى 
آن را امضا كرده، هدف اصلى كشاندن شهرستان ها به مشهد 
اســت. با چه استنادى زمين هاى طرقبه شانديز را به مشهد 

الحاق مى كنيد؟
رئيس شوراى اسلامى طرقبه شانديز گفت: طرقبه شانديز يك 
فضاى سبز را دارد، همان را هم مى خواهيد از بين ببريد مردم 
اين شهرستان گله مند هستند. اين مشكل ما نيست چناران 
هم گله مند است . وى تصريح كرد: استاندار خراسان رضوى و 
تمام كســانى كه اين كار را انجام مى دهند، خلاف قانون عمل 
مى كنند و منشــأ اين كار راه و شهرسازى است. ما پيگير اين 
قضيه از طريق تقسيمات كشورى هستيم و اعتقاد داريم در اين 
طرح جامع اتفاق خوبى صورت نمى گيرد و به نفع استان نيست.

 توليد 6 هزار تن گوشت قرمز
توسط عشاير خراسان جنوبى

ايسنا: مديركل امور عشاير خراسان جنوبى گفت: عشاير اين 
استان از ابتداى امسال تاكنون 6000 تن گوشت قرمز توليد 
كردند كه نسبت به سال گذشته 450 تن افزايش داشته است. 
غلامرضا قوسى افزود: تسهيلات پرداختى 72 ميليارد و 300 
ميليون ريال است كه از اين مبلغ 60 درصد سهم تشكل هاى 

عشايرى و 40 درصد سهم عشايرى است. 
وى در مورد طرح زنجيره توليد گوشــت قرمز، اظهار داشت: 
اين طرح با هدف افزايش توليد گوشــت، توليد گوشــت با 
كيفيــت، جلوگيرى از ورود دام به مراتع فقير، عرضه نكردن 
دام لاغر و غيرقابل كشتار به قيمت اندك براى تأمين علوفه، 
نقدينگى عشاير، كوتاه كردن دســت دلالان و جلوگيرى از 

فروش زودهنگام دام عشاير اجرا مى شود. 
مديركل امور عشاير خراسان جنوبى خاطرنشان كرد: 15 هزار 
و 676 خانوار عشاير خراسان جنوبى، يك ميليون و 200 هزار 
رأس دام ســبك و ســنگين در اختيار دارند كه 30 درصد 

محصولات دامى استان را توليد مى كنند. 

 برگزارى نخستين رالى خانوادگى  
گردشگرى حرم تا حرم در مشهد

مشــهد: مديركل امور رفاهى زائرين اســتاندارى خراسان 
رضوى گفت: نخستين رالى گردشــگرى خانوادگى از حرم 
حضرت رضا (ع) تا حرم حضرت حسين(ع) چهارم تا هشتم 

اسفند ماه امسال برگزار مى شود. 
مهدى فروزان افزود: اين اتومبيلرانى با هدف ترويج فرهنگ 
گردشگرى توأم با معنويت توســط ورزشكاران خودروسوار 
كشور انجام مى شــود. در اين اتومبيلرانى 50 تا 68 دستگاه 
خودرو ســوارى به صورت همزمان مسير 3000 كيلومترى 

مشهد تا كربلا را مى پيمايند.
وى گفت: كانون جهانگردى و اتومبيلرانى جمهورى اسلامى 
ايران مســئوليت هدايت، پذيرايــى و تأمين امكانات رفاهى 
شركت كنندگان در اين رالى را در طول مسير بر عهده دارد.

فروزان مبلغ پرداختى از سوى هر فرد شركت كننده در اين 
رالى را 2 ميليون ريــال ذكر كرد و افزود: مهلت ثبت نام در 

سامانه مربوطه تا سه شنبه هفته جارى است.
وى گفت: شركت كنندگان در رالى مزبور چهارم اسفند ماه در 
زيرگذر حرم مطهر رضوى گرد هم مى آيند و پرچم متبرك 
حضرت رضا (ع) به سرپرســت گروه رالى براى حمل آن در 
طول مسير اهدا مى شود. فروزان افزود: اتومبيلرانان مزبور سفر 
خود را از بوستان وحدت در بولوار ولايت مشهد آغاز مى كنند 
و در روز نخست 676 كيلومتر مسير مشهد تا سمنان، روز دوم 
535 كيلومتر مسير سمنان تا بروجرد و روزهاى بعد به ترتيب 
365 كيلومتر مسير بروجرد تا ايلام و 365 كيلومتر مسير مرز 

مهران تا كربلا را مى پيمايند.

شهردار كاشمر مطرح كرد
  آسفالت باند دوم جاده مرگ 

در انتظار تخصيص قير 

كاشمر: شهردار كاشمر گفت: تعهد شهردارى آماده سازى 10 
كيلومتر از جاده كاشمر به سه راهى شادمهر كه به جاده مرگ 
شــهرت يافته، تا مرحله آسفالت بود كه اين تعهد در مرحله 
پايانى اســت و براى تكميل نهايى آن نيازمند تخصيص قير 

رايگان از سوى دولت هستيم.
جعفر سليمانى با اشاره به وضعيت مبادى ورودى شهرى اظهار 
كرد: با موافقت استاندار خراسان رضوى و كمك نماينده مردم 
كاشمر در شوراى اسلامى مقرر شد به صورت الگويى دوبانده 

شدن 10 كيلومتر از ورودى شهر به شهردارى سپرده شود.
وى با اشاره به اينكه از 50 كيلومتر فاصله تا سه راهى شادمهر 
10 كيلومتر آن به نيابت از مردم كاشــمر را شــهردارى اين 
شهر عهده دار شد، ادامه داد: مقرر شده تمامى اعتبارات مورد 
نياز توسط استاندار به نيابت از دولت به عنوان بالاترين مقام 

اجرايى استان در اختيار شهردارى كاشمر قرار گيرد.
وى با اعلام اينكه اگر قير رايگان بموقع به اين محور اختصاص 
يابــد بزودى شــاهد بهره بردارى 10 كيلومتــر از اين محور 
پرحادثه خواهيم بود، عنوان كرد: متأسفانه در هرماه شاهد از 
دست دادن چندين نفر از عزيزانمان به دليل تصادف هستيم.

 سهم ناچيز پيشگيرى و تشخيص 
زودرس سرطان از بودجه سلامت

ايسنا: دبير انجمن ملى زيست فناورى سلامت ايران گفت: 
ميزان منابع مالى كه در وزارت بهداشت از بودجه سلامت به 
مقوله پيشگيرى و تشخيص زودرس سرطان تخصيص داده 

شده، تقريباً برابر با صفر است.
دكتر على متولى زاده اردكانى تصريح كرد: بودجه ســلامت 
حدود 16 هزار ميليارد تومان است كه تنها 20 از اين بودجه 
به ســرطان اختصاص داده شده است كه شــامل 13 هزار 
ميليارد تومان مى شــود، ولى ما از اين 13 هزار ميليارد هنوز 
نتوانستيم عددى را پيدا كنيم كه وزارت بهداشت به پيشگيرى 
و تشخيص زودرس از سرطان اختصاص دهد. ممكن است در 
برنامه هاى بيمارى ها و پيشــگيرى از بيمارى ها به طور كلى 
مبلغى را اختصاص  دهند، ولى به طور ويژه براى پيشــگيرى 

زودرس از سرطان بودجه  اى وجود ندارد.
وى اضافه كرد: با وجود 90 هزار بيمار سرطانى كه تا 18 سال 
آينده به حدود 180 هزار نفر، يعنى دو برابر خواهد رســيد، 
توجه به مقوله پيشگيرى و تشخيص زودرس سرطان الزامى 
است و وزارت بهداشت بايد اين موضوع را به صورت جدى در 

برنامه خود قرار دهد.

رئيس كميسيون گردشگرى اتاق بازرگانى:
 حمل و نقل خراسان رضوى 

دچار مشكلات جدى است

ايسنا: رئيس كميســيون گردشگرى اتاق بازرگانى خراسان 
رضوى با بيان اينكه در حوزه حمل و نقل داراى مشــكلات 
جدى هستيم، گفت: فرودگاه بين المللى مشهد، در مقايسه با 

فرودگاه هاى كشورهاى اطراف، بسيار ضعيف است. 
محمد قانعى افزود: در مقام مقايســه با فرودگاه هاى اطراف 
خود بايد اذعان كرد كه فرودگاه كابل، بحرين، كويت، ابوظبى 
و بغداد بشــدت قوى تر از فرودگاه مشهد هستند، حتى ما با 
فرودگاه كابل تفاوت چشمگيرى داريم كه اين تفاوت در حوزه 
امكانات ســالن ها، ترمينال پروازهاى خارجى، چشمنوازى و 
ظاهر فرودگاه و امكانات گرمايشــى و سرمايشى در زمستان 
و تابستان مشــهود است. وى با اشــاره به اينكه بسيارى از 
هموطنان ما از شمال كشور به مشهد از طريق جاده اى سفر 
مى كنند، گفت: سفر با وسيله شخصى در جاده ها خسته كننده 
و نيز خطرآفرين اســت، بنابراين انجام پروژه ريلى گرگان- 
مشهد كمك زيادى به سفر با آرامش مسافران و زائران خواهد 

كرد و اين پروژه هرچه زودتر بايد به بهره بردارى برسد.

 سايه سنگين مشكل 
در تخصيص اعتبار بر پروژه هاى عمرانى

ايسنا: مدير ساخت و توسعه راه هاى اداره كل راه و شهرسازى 
خراسان رضوى گفت: سايه مشكل در تخصيص اعتبارات بر 

روى تمامى پروژه هاى عمرانى سنگينى مى كند.
محمد پارسا اظهار داشت: طول كل راه هاى استان 14 هزار  و 
152 كيلومتر است كه راه هاى آسفالت 7390 كيلومتر است.

وى ادامه داد: طول راه هاى باقى مانده 6762 كيلومتر است كه 
از اين تعداد، قرارداد آسفالت 129 كيلومتر بسته شده و 128 

كيلومتر آن نيز در حال مناقصه است.
پارسا با بيان اينكه سايه مشكل در تخصيص اعتبارات بر روى 
تمام پروژه هاى عمرانى سنگينى مى كند و باعث شده در مسير 
اهداف خود گم شــويم، تصريح كرد: با اين وجود حدود 70 
درصد نقشه راه و برنامه ريزى كه انجام داديم در سال جارى 

محقق شده است.
پارسا گفت: 73 ميليارد تومان مطالبات پيمانكاران روستايى 

در استان، يكى از مشكلات مالى به شمار مى رود.
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خبرتلنگر

سخنگوى شوراى عالى استان ها:
شهر فروشى براى اداره شهر خائنانه ترين راه است

ايرنا: ســخنگوى شوراى عالى اســتان ها گفت: اداره شهر از محل تراكم فروشى و شهر 
فروشى ساده ترين و خائنانه ترين راه است. 

امير شهلا افزود: شهردارى داراى طرح هاى جامع و تفصيلى است و در اين طرح ها تراكم 
ساخت و سازها در مناطق مختلف مشخص شده است. 

وى اظهار داشت: تاكنون مجوز ساخت 250 برج در شهر مشهد بدون توجه به عرض و 
طول خيابان ها و كشش ترافيكى مناطق صادر شده است.

وى گفت: شــهر را نبايد از محل فروش آسمان اداره كنيم و بايد به دنبال درآمد پايدار 
براى اداره شهر بود.

براساس طرح جامع مشهد ارتفاع بلندمرتبه سازى در اين شهر نبايد بيش از 23 متر باشد.

مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعى خواستار شد
حذف كامل مدارس تيزهوشان در خراسان شمالى

فارس: مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعى خراسان شــمالى با اشاره به جمعيت دانش 
آموختگان اين استان گفت: 45 درصد دانش آموختگان دانشگاهى خراسان شمالى بدون 
فعاليت اقتصادى و غيرفعال هستند. حسن نورى دانشــگاه را در كنار آموزش وپرورش 
نيازمند ايجاد فكر كارآفرينى دانســت و افــزود: آموزش وپرورش به تنهايى قادر به ايجاد 
جامعه كارآفرين نيســت و بايد نگاه دانشگاه ها نيز كارآفرين باشــد. وى افزود: 95 هزار 
دانش آموخته دانشــگاهى در خراسان شــمالى وجود دارد كه نزديك به 45 درصد اين 
افراد غيرفعال هستند و هيچ انگيزه، اراده و رغبتى براى ايجاد اشتغال و فضاى اقتصادى 
و معيشتى ندارند. وى در ادامه با اشاره به تغيير و تحولات در ساختار مدارس تيزهوشان 

گفت: اميدواريم هيچ مدرسه اى در قالب تيزهوشان به صورت مجزا نداشته باشيم.

معاون دادستان مشهد اتمام حجت كرد

انفصال از خدمت؛ پاداش بى توجهى به معلولان
حدود 13 ســال از زمان  فاطمه معتمدى
تصويــب قانــون جامع حمايــت از معلولان 
مى گذرد تا گامى باشــد براى پاسخگويى به 
نيازها و مطالبات بحق اين قشر؛ اما اين قانون 
نيز در بيشــتر موارد اجرايى نشده است و اين 
مسئله گلايه مشــمولان اين قانون را در پى 

داشته است.
اجرا شدن سهميه سه درصد اشتغال معلولان 
در دســتگاه هاى اجرايى و مناســب ســازى 
فضاهاى شــهرى، وجــود اتوبوس هاى خاص 
و ويــژه اين قشــر و ايجاد رمــپ  در ادارات و 
ســازمان ها براى تردد معلولان و افراد ناتوان 
از جمله مواردى اســت كه با وجود تأكيد در 
قانون جامع حمايت از معلولان چندان اجرايى 
نشده است و اين موضوع مشكلات بسيارى را 
براى اين قشــر ايجاد كرده است به طورى كه 
شــمارى از آنان را خانه نشين كرده و در شهر 

تردد ندارند. 

 بى اطلاعى مديران و منافع اقتصادى
معــاون اجتماعى و پيشــگيرى از وقوع جرم 
دادســتان مركز خراسان رضوى با بيان اينكه 
قانون جامع حمايت از معلولان در ســال 83 
به تصويب رســيد، گفت: قانونگذار با تصويب 
اين قانون عزم خــود را جزم كرده تا معلولان 
نيز بتوانند از حقى كه همه شهروندان به طور 
يكسان طبق قانون اساسى در جامعه از جمله 

فضاى مناسب شهرى دارند، برخوردار باشند.
محمد بخشى محبى در گفت و گو با خبرنگار 
مــا افزود:با وجود اين قانون جامع و كامل، اما 
شاهديم در مواردى به دلايلى از جمله ناآگاهى 
برخى مديران و يا منافع اقتصادى و مســائل 
ديگــر، حقوق بخش قابل توجهى از جامعه از 
جمله جانبازان، معلولان، افراد مسن و كهنسال 

مغفول مانده است.
وى با بيان اينكه متأسفانه شهر و شهرسازى 
به سمتى حركت مى كند كه دست اندركاران 
از اجراى اين قانون غافل شده اند، افزود: طبق 
قانون جامع حمايت از معلولان، دولت موظف 
شده است تمام اقدام هاى لازم را براى تأمين 

حقوق معلولان انجام دهد.

 وقتى قانون ديده نمى شود
وى با اشــاره به اينكه اين قانــون با توجه به 
حمايت همه جانبه از معلولان، خيلى كم مورد 
توجه قرار گرفته، اضافه كرد: اين كم ديدن ها 
سبب شده است معلولان در شهرها با مشكلات 

بسيارى روبه رو شوند.
بخشى محبى تصريح كرد:طبق قانون جامع 
حمايت از معلولان، شــهردارى موظف است، 
صــدور پروانه و پايانكار ســاختمانى از جمله 
اماكــن عمومى و دولتى را منــوط به رعايت 
الزاماتى مانند لحاظ كردن امكاناتى براى تردد 
آسان معلولان از جمله ايجاد رمپ كند و اگر 

اين موارد لحاظ نشود، پايانكار صادر نشود.
معــاون اجتماعى و پيشــگيرى از وقوع جرم 
دادستان مشهد با اشــاره به اينكه اين قانون 
تكاليفى براى ســازمان هاى مختلف از جمله 
بهزيستى در نظر گرفته است،اذعان داشت: با 
اين حال متأســفانه اين قانون چندان اجرايى 

نشــده است و شايد بخشى از آن به اين دليل 
است كه مشمولان اين قانون خود نيز چندان 
در ايــن مطالبه گرى جــدى نبوده اند كه اگر 
جدى تر پاى كار بودند، شــايد اين اتفاقات كه 
اكنون در شهر شاهد آن هستيم، رخ نمى داد 

كه اكنون قرار باشد با هزينه 
سنگين اصلاح شود.

مشكل تردد معلولان 
در سطح شهر

وى با اشاره به جلسه هفته 
گذشــته حــوزه معاونــت 
از  پيشــگيرى  و  اجتماعى 
مشهد  دادستان  جرم  وقوع 
انجمــن حاميان شــهر  با 
رضوى  خراسان  مانع  بدون 
خاطرنشان كرد: اين انجمن 
گلايه هاى زيادى از نامناسب 
بودن فضاى شهرى داشت از 
حتى  معلولان  اينكه  جمله 
نمى توانند مســجد بروند و 
براى تردد در شهر و استفاده 

از پارك و فضاى سبز دچار مشكل هستند.
وى با تأكيد بر اينكه اين قشــر نيز شهروندان 
اين جامعه هستند و بايد از حقوق برابرى كه 
در قانون اساسى براى همه تأكيد شده است، 
برخوردار شوند، گفت: با اين حال كمتر به اين 
قشــر و نيازهاى آنان براى برخوردارى از اين 

حقوق توجه شده است.
وى با بيان اينكه طبق اصل سوم قانون اساسى، 
دولت و حاكميت در اين خصوص موظف است، 
يادآورشد: بهزيســتى موظف است با گرفتن 
اعتبارات و منابع مالى از دولت اقدام هاى لازم را 
انجام دهد و براى ارگان هاى ديگر نيز از جمله 
شــهردارى و اداره راه و شهرسازى وظايفى از 
جمله لحاظ يكسرى امكانات لازم تعريف شده 
است تا براى حضور معلولان در شهر مشكلى 

نباشد.

جامعه يك ميليون نفرى 
نيازمند خدمات خاص

بخشى محبى با بيان اينكه حدود يك ميليون 
نفر در مشــهد از جمله معلولان،افراد مسن و 
كهنسال و كودكان نيازمند استفاده ازخدمات 
خاص در شهر هستند، اذعان 
داشــت: در مشــهد اتوبوس 
مناســب و ويژه اين قشــر، 
گذرگاه عابر پياده و نيز رمپ 
براى تردد افراد معلولان كمتر 
وجــود دارد در حالى كه اين 
پرداخت  با  هم  شــهروندان 
ماليــات و عــوارض حــق 
دارند بتواننــد همانند ديگر 
شهروندان از فضاهاى شهرى 
و عمومى با لحــاظ امكانات 

لازم برخوردارشوند.
وى ادامــه داد:از ســال 90 
معاونت اجتماعى و پيشگيرى 
از وقوع جرم در راستاى شهر 
بدون مانــع در اين خصوص 
ورود كرده است و مكاتباتى با 
شهردارى انجام داد در خصوص ضرورت جمع 
آورى ميله هاى محدود كننده كه در پياده روها 
نصب شده بود و اين اقدام براى تردد معلولان 
مشكل ايجاد مى كرد و خط زرد در پياده روها 
براى تردد افــراد نابينا مورد توجه قرار گرفت 

تا همه بتوانند از خدمات شهر استفاده كنند.

 سهم معلولان در اداره شهر
وى بــا بيان اينكه شــهر از محــل عوارض و 
ماليات پرداختى تمام مردم اداره مى شود،اظهار 
داشت:قشر معلول،جانباز و افراد ناتوان هم اين 
حق و حقوق را پرداخت مى كنند. بنابراين حق 

دارند از تمام امكانات شهر استفاده كنند.
بخشى محبى اذعان داشت:معاونت اجتماعى 
و پيشگيرى از وقوع جرم به طور جدى مصمم 
است كه شهر مشهد به سمت و سو و وضعيتى 

پيش برود كه هيچ مانعى براى هيچ شهروندى 
براى برخوردارى از اين حقوق وجود نداشــته 
باشــد و يا محدوديت هاى موجود به حداقل 

ممكن كاهش يابد.

 ورود مدعى العموم براى اجرايى شدن 
قانون حمايت از معلولان

وى دربــاره ضمانت اجرايى مبنــى بر اينكه 
سازمان ها و ارگان هاى مختلف به وظايف خود 
در خصوص قانــون جامع حمايت از معلولان 
عمل كنند، گفت: دادستانى به عنوان مدعى 
العموم در اين خصوص ورود يافته اســت و از 
هفته گذشته، مكاتبات لازم با ادارات مختلف 
شروع شــده اســت و حمايت هاى قضايى از 
انجمن حاميان شهر بدون مانع خراسان رضوى 
و تمام كسانى كه نيازمند حمايت باشند، انجام 
مى شــود چراكه دادســتانى به عنوان مدعى 
العمــوم موظف به حمايت از اقشــار مختلف 
بويژه افراد آســيب پذير اســت و همچنين 
نظارت بر حسن اجراى قوانين از سوى ادارات 

و سازمان هاى مختلف را در دستور كار دارد.
وى ادامــه داد: قانون حمايــت از معلولان به 
طور جد مورد توجه و مدنظر دادستانى است 
و مكاتبــات لازم بــه ادارات مختلف از جمله 
اســتاندارى و فرماندارى نســبت به ضرورت 

اجراى اين قانون انجام مى شود.
به گفتــه وى طبق قانــون، معاونت عمرانى 
استاندارى و فرماندار بايد هماهنگى بين بخشى 
لازم را بين دســتگاه هاى مختلف براى اجراى 

اين قانون داشته باشد.
معــاون اجتماعى و پيشــگيرى از وقوع جرم 
دادستان مشهد با بيان اينكه ضمانت اجرايى 
بســيار قوى در اين خصوص ديده شده است، 
تصريــح كرد: اين ضمانت تا جايى اســت كه 
انفصــال از خدمت براى مديرانى كه از اجراى 
قانون،وظايف و دســتورات جلوگيرى كنند، 
خواهد بود و دادســتانى تا انفصال از خدمت 
پيش خواهد رفت و موضوع را پيگيرى مى كند.

استاندار خبر داد

اجراى طرح هاى جديد با اعتبارات دفتر رهبرى در خراسان شمالى

خبر اختصاصى

استاندار خراسان شمالى در حاشيه 
ديدار نماينده ويژه دفتر مقام معظم 
رهبرى در پيگيرى اعتبارات سفر مهرماه 91 
معظم له به استان، از تعريف پروژه هاى جديد 
عمرانى و اقتصادى با اعتبارات اين دفتر خبر 

داد. 
محمدرضــا صالحى در ديدار على شــمعى 
نماينده دفتر رهبرى كه براى پيگيرى امور 
مربــوط به طرح ها و اعتبارات اين ســفر به 
بجنورد سفر كرده بود، گفت: اعتبارات سفر 
مقام معظم رهبرى كه مستقيماً از سوى دفتر 
ايشان مى بايست به استان تعلق مى گرفت، 
570 ميليارد تومان بوده، ولى تاكنون بيش 

از 1000 ميليارد تومان پرداخت شده است.
وى ادامه داد: برخى از پروژه هايى كه با اين 
اعتبارات اجرايى شــده اســت، براى اتمام و 
تكميل نهايى هنوز به تزريق اعتبار نياز دارد 

كه تلاش مى شــود با جــذب اعتبارات ملى 
دستگاه ها و تخصيص اعتبارات استانى، عمده 
آن ها تا نيمه ســال آينده به پايان برسد تا از 

آن پــس بتوانيم با اعتبارات اختصاص يافته 
دفتر معظم له، پروژه هاى جديدى تعريف و 

اجرايى كنيم.

صالحى تصريــح كرد: اين اعتبــارات براى 
تكميل شــبكه راه هاى اســتان و طرح هاى 
عمرانــى مثل ســد گلمنــدره و نظاير آن 

اختصاص خواهد يافت.
وى خاطرنشــان كرد: ســال گذشته، دفتر 
مقام معظــم رهبرى 118 ميليــارد تومان 
براى تكميل طرح هاى استان پرداخت كرد 
و امســال هم معادل همين رقم اختصاص 

مى يابد.
وى كمــك بــه طرح هاى مرتبــط با حوزه 
آموزش عالى اســتان و پارك علم و فناورى، 
تكميل زيرساخت هاى معادن، ايجاد نمايشگاه 
دايمى عرضه صنايع دســتى و محصولات 
كشاورزى استان و پست برق 400 كيلوولت 
بجنورد را نيز ازجمله طرح هايى برشــمرد 
كه در سفر امروز نماينده دفتر رهبرى مورد 

تأكيد قرار گرفت.

در مواردى به دلايلى 
از جمله ناآگاهى 

برخى مديران و يا 
منافع اقتصادى و مسائل 

ديگر، حقوق بخش 
قابل توجهى از جامعه 

از جمله جانبازان، 
معلولان، افراد مسن و 

كهنسال مغفول مانده 
است

بــرش

يكشنبه   29 بهمن 1396 
 1 جمادى الثانى 1439 18 فوريه 2018  
سال سى و  يكم  شماره 8625   
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